



## VI Encuentro de Espiritualidad Montfortiana en Pasaje-Ecuador

PASAJE, Ecuador- Entre el 22 y el 29 de Junio del presente año, se realizó con éxito el **VI Encuentro de Espiritualidad Montfortiana**. El Tema desarrollado fue “El Bautismo y María”. El objetivo fue “Profundizar en la vivencia del Bautismo y la presencia de María en la Espiritualidad Montfortiana, a través del compartir y al reflexión en nuestros países de América Latina y el Caribe en el inicio del Trienio de la Pascua de Montfort para renovar nuestros compromisos bautismales. Se trabajó con la metodología de Ver, Juzgar, Actuar y celebrar.

El Encuentro organizado desde el 2013 en su conjunto por el Equipo Operativo Latinoamericano y Caribeño se desarrolló así: la **ORGANIZACIÓN GENERAL**, recepción, logística y bienvenida estuvo a cargo del grupo laicos de Ecuador, quienes lo hicieron muy bien; el **VER** lo desarrolló Colombia en cabeza del p. Leonardo Bernal; el **JUZGAR** fue realizado por el p. Daniel Malásquez de Perú y el Junior Oscar Cárdenas de Nicaragua. El **ACTUAR** estuvo a cargo de las Hermanas de la Sabiduría, presentes en Ecuador, bajo la dirección de la hermana Lourdes. El **CELEBRAR**, que fue la renovación del Bautismo estuvo a cargo de Colombia, esta vez, dirigidos por los padres Parmenio Gómez y Luis Manuel Mora. Para la asesoría temática e iluminación de todo el proceso nos acompañó el teólogo Cesar Barratto Abello, colombiano.

El Encuentro se desarrolló como estaba previsto. Reinó un ambiente de alegría, acogida y fraternidad. Los organizadores, -Laicos: Jonás, Patricia, Martha, Miriam, Jorge, Germán, Billy y religiosos: el grupo de montfortianos de Ecuador- se lucieron, pues desde la acogida hasta la despedida, mantuvieron una excelente organización. El hospedaje de los participantes fue en las familias de las personas de las Comunidades de Base. Las reuniones se desarrollaron en el club “Los Samanes”, con todas las condiciones necesarias para el logro del objetivo. Participaron de Argentina, Perú, Brasil, Ecuador, Colombia y Nicaragua. Haití no pudo participar pero siempre se tuvo en cuenta en todos los momentos. La delegación colombiana fue la más numerosa.

Es necesario destacar la presencia de los tres obispos de la Diócesis de Machala, el titular, monseñor Ángel, el auxiliar, monseñor Hermenegildo y el emérito, monseñor Néstor.

La acogida y participación de la administración municipal fue especial porque el sr, Alcalde entregó en manos del p. Gonzalo Tabares, las Llaves de la Ciudad de Pasaje, al

VI Encuentro Latinoamericano de Espiritualidad en la Eucaristía inaugural; invitó a conocer el proceso del banano y organizó el programa cultural de los diferentes países, evento muy hermoso.

El día sábado, ya para terminar, los anfitriones organizaron un paseo a la hermosa ciudad de Cuenca, entrando antes por la reserva natural de Cajas, -un conjunto de lagunas en medio de un páramo inmenso- y el domingo se realizó la Eucaristía de Clausura después de la cual salieron para sus respectivos países la mayoría de los participantes.

Fue una magnifica experiencia donde se sintió la vitalidad de la espiritualidad Montfortiana y la presencia de san Luis de Montfort, animando nuestro caminar.

*-P. Gonzalo Tabares Builes smm  
Coordinador Coorlac*

---

**LATIN AMERICA and CARIBBEAN:  
VI Meeting on Montfortian Spirituality in Pasaje, Ecuador**

PASAJE, Ecuador- From June 22<sup>nd</sup> through the 29<sup>th</sup> the VI Meeting on Montfortian Spirituality was held here in Ecuador. The theme that we worked with was “Baptism and Mary” and the objective of the gathering was to grow more deeply in the living of our Baptism and the presence of Mary in Montfortian Spirituality. To facilitate the gathering we utilized a methodology that helped us to SEE, CHOOSE, ACTION and CELEBRATE. The groups worked together and, through sharing and reflection from the different countries of Latin America and the Caribbean, we kicked-off the work for the Tercentenary of Montfort’s death with the renewal of our baptismal vows.

Work began on this gathering in 2013 and was orchestrated by the Operative Committee for Latin America and the Caribbean. The structure of the encounter was very thorough. The general organization included reception, logistics and the welcoming of guests and it was done by lay men and women from Ecuador who are to be commended for their excellent work. Our methodology was facilitated by different confreres from throughout Latin America and the Caribbean. SEE was facilitated by Father Leonardo Bernal, of Colombia. CHOOSE, by Father Daniel Malásquez of Perú-Brazil and Brother Oscar Cárdenas, a scholastic from Nicaragua. The section of ACTION was led by the Daughters of Wisdom working in Ecuador, under the leadership of Sister Lourdes. And we arrived at CELEBRATE in which we renewed our baptismal commitment. This was led by the Colombian SMM under the leadership of Fathers Parmenio Gomez and Luis Manuel Mora.

We also had the chance to learn from a Colombian theologian, Dr. Cesar Barratto Abello, who accompanied us throughout the whole process.

The whole gathering unfolded as was initially planned. And it was all accomplished with an atmosphere of joy, welcome and fraternity. The organizers (Jonás, Patricia, Martha, Miriam, Jorge, Germán, Billy and local religious) together with our confreres in Ecuador all worked together from the arrival of the first person to the very end. We stayed in the houses of members from difference Base Communities and the meetings were held in a local club, *Los Samanes*. The participants represented the montfortian presence in Latin America and the Caribbean: Argentina, Perú, Brazil, Ecuador, Colombia and Nicaragua. Haiti was unable to send participants but was in communication to learn what was taking place. The delegation from Colombia was the largest.

At different moments we were joined by some local bishops, too, who came celebrate liturgy or participate in the gathering. The three bishops of the Diocese of Machala (Bishop Ángel the Ordinary; Mons. Hermengildo, auxiliary; and Mons. Néstor, emeritus) were most welcome among us.

The welcome and participation of the local town was impressive, too. The local mayor of Pasaje gave Father Gonzalo Tabares the keys to the city of Pasaje during the opening celebrations. He invited us to learn about his region and the importance of the vast banana plantations. He also helped organize some cultural events and participated in the sharing among all the different countries represented.

On Saturday we topped off the gathering with a trip to the ancient city of Cuenca and even went into the nature preserve of Cajas. Sunday saw the closing liturgy and the sending-out of the all the missionary-participants to their respective countries.

All in all, it was a magnificent experience where we felt the vitality of the Montfortian spirituality and the presence of St Louis de Montfort at each step of the journey.

-Fr. Gonzalo Tabares Builes, SMM  
Coordinator COORLAC